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havia i enllaços culturals que hi han, i turístics, industrials 
i també, com assenyalava vosté, portuaris; i això ha tingut 
reflex durant molt de temps, durant molts anys en molts 
ajuntaments. Sabem que hi han declaracions de l’Ajuntament 
d’Alcoi, de l’Ajuntament de Gandia, inclús va haver ací una 
reunió d’alcaldes d’eixes comarques amb els grups parlamen-
taris en l’any 2017. I, durant molts anys, ha sigut una infraes-
tructura oblidada, durant massa anys. Durant massa anys.

Ara és de veres que la Generalitat és conscient que fer una 
infraestructura ara no és igual que fa quinze o vint anys. En 
som perfectament conscients, ha canviat molt. Ha canviat 
molt tot, ha canviat la societat, ha canviat la forma d’invertir, 
ha canviat la sensibilitat que hi puga haver... Fa vint anys o 
més l’única preocupació de construir alguna cosa era tirar 
asfalt i connectar, i després, si n’hi havia algun problema 
amb els veïns de so, o algun problema d’accessibilitat o de 
permeabilitat de la carretera, doncs això se solucionava 
després .

Ara ja no estem en eixa situació i, per descomptat, el diàleg 
no s’entenia com ara . El projecte bàsic és un projecte tècnic, 
elegit pels tècnics, com és normal, a base de distintes alter-
natives, treballant durant molts anys. I estic absolutament 
d’acord en el diàleg. El diàleg no és sols la participació que 
mos obliga la llei a fer. De fet, els tècnics de la conselleria 
s’han reunit moltes voltes i han parlat amb molts tècnics i 
alcaldes de tots els municipis que es veuen afectats per esta 
infraestructura. Per tant, no és que l’únic coneixement que 
tinguen siga a través d’eixa exposició pública, sinó que s’ha 
fet. I, de fet, continua. Jo me vaig reunir el dilluns amb alcal-
des de la comarca i continuaran reunint-se també els tècnics 
per a millorar eixe projecte. Evidentment que encara li queda 
molt de traçat administratiu. No és un projecte constructiu.

Les carreteres eixes de nova generació, com esta que 
contempla la Generalitat, tenen ja previstes barreres acús-
tiques; tenen la permeabilització; tenen previst, per supo-
sat, compensar i reconstruir si veuen afectades alguns llaura-
dors les séquies o altres infraestructures, aixina també com 
vies ciclopeatonals en elles. En eixe sentit, estem comprome-
sos en millorar el projecte, per suposat, per això tenim ara el 
període d’exposició pública . I, com li dic, abans, ara i després 
continuarem per a millorar en tot el que queda de tramita-
ció i sempre, atenent als criteris tècnics i amb la sensibili-
tat d’escoltar a tot el món . Sense cap dubte, escoltarem a 
tot el món, com estem fent i continuarem fent-ho. Per tant, 
sempre que es faja amb educació, amb diàleg i empatia 
serem sensibles per a millorar el projecte .

Les conselleries o els polítics no tenim la raó de tot. Els 
projectes es poden millorar, i este projecte es millorarà 
sempre que tècnicament siga possible, perquè, com vosté 
deia abans, és un projecte fonamental per a la vertebració 
de les comarques centrals.

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president de les Corts Valencianes, 
senyor Enric Morera i Català)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, conseller .

I, amb esta última pregunta, finalitzarem este punt, finalit-
zarem el ple i finalitzarem les preguntes de control en este 
període de sessions .

Pregunta que formula la il·lustre diputada Mamen Peris a 
la consellera de Participació, Transparència, Cooperació i 
Qualitat Democràtica.

Mamen, tens l’honor de finalitzar este ple.

La senyora Peris Navarro:

Moltes gràcies, president . És tot un honor .

El senyor president de les Corts Valencianes:

Escoltarem amb molta atenció la pregunta .

La senyora Peris Navarro:

Buenos días, consellera .

Yo creo que es una premisa inquebrantable el que todo lo 
que no debe saberse, no debe hacerse y, sobre todo, para 
una consellera de transparencia .

Y allá por el año 2018 aquí en nuestras Corts se aprobó la 
ley reguladora de la actividad de los grupos de interés de 
la comunidad . El Consell se daba nueve meses para hacer 
justamente el decreto y poner en marcha esta ley .

Se vendió que era una ley que aportaba más luz en la 
gestión de los asuntos públicos, consellera . Y ahora, ¿está 
a oscuras, consellera? ¿Ha habido un apagón de la transpa-
rencia? Lo digo porque no han pasado nueve meses. Han 
pasado cuatro veces más, 36 . Consellera, tres años, dos 
consellers y continua sin poderse aplicar la ley.

Mire, votamos a favor. ¿Y sabe por qué? Porque los lobbies 
estaban mal vistos y porque había que regularlo, efectiva-
mente. Porque esos intentos de influir de manera desho-
nesta había que acabarlos. Transparencia frente a la opaci-
dad, control . La clave, el registro de los lobbies –usted lo 
sabe perfectamente–, donde se deben de airear las citas.

Por eso, consellera, datos de Cataluña, que es una comu-
nidad que siempre les gusta: decían que en un mes puede 
haber hasta quinientas reuniones opacas si no hay un regis-
tro entre la Generalitat y estos grupos de interés . Incluso 
habían registrados 3.692 grupos de interés. Y aquí en la 
Comunidad Valenciana, ¿cuántas reuniones opacas hemos 
tenido? Porque no lo tenemos regulado.

De verdad, no me haga pensar que tenía razón el PP cuando 
le decía que la ley no se iba a aplicar nunca. Consellera, 
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primero faltaba presupuesto. Le hace un informe en contra 
el Consell Jurídic Consultiu, un año paralizado por hacienda. 
Y cuando ya consigue el presupuesto, saca las plazas, resulta 
que ahora es Presidencia quien le pone las trabas en trami-
tación . ¿Qué está pasando, consellera? De verdad, estamos 
preocupados .

Se ha retirado este decreto de los lobbies ya de ocho cesi-
ones del Consell . El otro día la vicepresidenta Mónica Oltra 
decía abiertamente que este decreto saldrá cuando esté 
maduro. Y mi pregunta es: ¿cuándo el Consell alcanzará la 
madurez debida, consellera? Consellera, ¿para cuándo de 
verdad tendremos en el orden del día del Consell el decreto 
de los grupos de interés?

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

Contestarà l’honorable consellera a la qüestió que s’ha 
plantejat .

Té la paraula l’honorable consellera.

La senyora consellera de Participació, Transparència, 
Cooperació i Qualitat Democràtica:

Moltes gràcies, senyoria, per la seua pregunta .

Moltes gràcies, perquè en la seua pregunta fa vore que té el 
mateix interès que tinc jo com a consellera que se regule i se 
duga endavant la normativa dels grups d’interès.

És evident que l’interés públic i polític per regular este tema 
és cada vegada major . Com vosté ha dit, es va a aprovar la 
llei, la Llei 25/2018, i el decret que la desenvoluparà s’ha 
d’entendre com una eina positiva i necessària per a enfor-
tir la participació, la transparència i la qualitat democràtica 
en l’activitat dels grups d’interessos, tant en els proces-
sos d’elaboració normativa com en l’aplicació de polítiques 
públiques en l’àmbit de la Generalitat.

Tots sabem –vosté ho ha dit– que la relació directa entre 
l’Administració i els grups d’interés sempre ha existit, i la seua 
capacitat d’influència; malauradament, en altres èpoques, no 
amb les fórmules de transparència i d’ètica desitjables.

Hem de partir d’una visió positiva d’estes relacions basa-
des en termes de col·laboració i cooperació i la necessitat de 
garantir que tinguen un fi profitós en l’elaboració de políti-
ques públiques encaminades sempre al bé de la ciutadania.

Per això necessitem una regulació clara basada en tres eixos 
fonamentals: un l’ha dit vosté, el registre de grups d’interés; 
el segon, la traçabilitat de la petjada normativa –molt impor-
tant també–, i, per últim, la participació prèvia dels grups 
d’interés en l’elaboració normativa i les accions polítiques. I, 
per suposat, també hi haurà un règim sancionador, com no 
pot ser d’un altra manera .

Des de la conselleria hem treballat per fer-ho possible. És de 
veres que no ha sigut tan ràpid com a nosaltres ens haguera 
agradat, però moltes vegades com hem d’anar a tindre una 
capacitat pressupostària i que hi haja determinat personal, 
eixes coses són més llargues que al que tots ens agradaria 
en esta casa .

I esperem molt prompte aprovar el decret i ho tenim, 
com dic, tot preparat per a ficar-lo en marxa. No aprovar-
lo i vorem quant el fiquen en marxa. En quant s’aprove, el 
podrem ficar en marxa.

S’han seguit –vosté també ho ha dit– tots els tràmits de 
consulta necessaris i també s’ha mantingut i se manté una 
posició oberta al diàleg per a fer una norma el més clara 
possible. Tenim la voluntat ferma d’aprovar el decret i ficar 
en marxa el registre de grups d’interés com més prompte 
millor .

Gràcies, senyoria . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

I després d’esta primera resposta, acabarà de concretar la 
pregunta la diputada Mamen Peris .

Quan vosté vullga, senyoria .

La senyora Peris Navarro:

Consellera, el intento de regular esto es tan antiguo como 
cuando Fraga Iribarne quería regularlo ya en la propia 
Constitución del año 1978. Pero otro intento fallido. Ya veo 
que a lo mejor la culpa no es solo de presidencia, porque no 
nos concreta la fecha. Usted tiene que ser más valiente en el 
Consell y decir que quiere ya día y hora para que se debata 
este decreto, porque, efectivamente, es muy importante.

Pero 36 meses sin rastro del decreto, eso se llama inoperan-
cia. Es que, ¿para qué queremos aprobar una ley si después 
ustedes no ponen ningún mecanismo para garantizar el 
cumplimiento? Y esto ya le corresponde a usted, consellera .

Mire, el otro día Oltra decía que no veía mal la idea de que 
altos funcionarios tengan que hacer público si se reúnen con 
lobbies o no. ¿Que es que alguien lo ve mal, consellera? Mire, 
es que hay titulares muy preocupantes: «Presidencia intenta 
atar en corto la aplicación de ley de lobbies», ¿de verdad? Y 
que «hay algunos flecos que no terminan de agradar a presi-
dencia». Pero lo último, también que «presidencia propone 
suprimir el anonimato de los denunciantes de la ley de los 
lobbies». ¿De verdad lo va a consentir, consellera, el anoni-
mato de personas que formulan las alertas y, en todo caso, 
la confidencialidad de quienes remiten esos posibles casos 
de incumplimiento? No nos puede defraudar, consellera .

Por eso la pregunta: cuando presidencia pretende atar en 
corto –al decreto me refiero, no a usted– y revisar flecos, 
¿puede usted, como responsable de la transparencia, 
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decirnos cuáles son esos flecos y cuáles esos puntos exac-
tos de atar en corto? Porque solo lo conocemos a través de 
la prensa .

Gracias, consellera . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, senyoria .

I, amb esta última contestació, finalitzarem el punt de 
preguntes de control al Consell. I amb la finalització d’este 
punt, finalitzarem la sessió de hui.

La senyora Pérez Garijo:

Senyoria, jo m’havia quedat molt contenta, pensava que en 
realitat vosté compartia amb mi l’interés perquè se regule. 
Però jo crec que està més preocupada per vore si hi han 
conflictes sempre en el govern.

Jo ja li ho dic, piquen en pedra. Piquen pedra. I més, sobre-
tot, en les competències que han de vore amb la meua 
conselleria .

Jo sempre pense que les diferències i el contrast d’idees són 
positives per a la democràcia, perquè ajuden a comprendre 
els punts de vista de la resta . La democràcia també és evitar 
conflictes innecessaris i sumar esforços i acords per a dur 
endavant polítiques que milloren les condicions de vida de la 
ciutadania. I en això estem.

A mi m’agrada aplegar a consensos –vosté ho sap–. Jo vinc 
de governar amb un govern de quatre partits, on sempre 
s’arribaven a consensos i eren molt positius. És de veres que 
hi han determinades qüestions que s’estan plantejant, que, 
des del meu punt de vista, poden millorar la norma . I, per 
tant, en eixa línia estem, de poder millorar i tindre la millor 
norma possible i de la més clara manera possible .

Vosté ho ha dit: s’ha plantejat el tema dels funcionaris 
públics. Estem estudiant a vore si això és possible. Per tant, 
estem mirant de millorar la norma i el meu desig és evident, 
que és que s’aprove com més prompte millor i que tingam en 
marxa el registre de grups d’interés .

I tenim clara una qüestió, i és que este govern és referèn-
cia en transparència, és referència en participació, és refe-
rència en qualitat democràtica i, també, serem referèn-
cia endavant en el tema del registre de grups d’interés . Ho 
tenim claríssim. Perquè a este govern l’agrada fer les coses 
en consciència, amb diàleg, amb transparència i participació, 
convençudes que han de servir per a millorar la qualitat dels 
serveis públics, la nostra democràcia i, sobretot, la vida de la 
ciutadania .

Gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president de les Corts Valencianes:

Moltes gràcies, consellera .

Senyories, i amb esta resposta finalitzem el punt i el ple de 
hui .

Els informe que segurament hi haurà un altre ple –si així ho 
determina la Junta de Síndics del pròxim dia 13– el dia 22, 
un ple legislatiu. Però s’ha de confirmar, s’ha de confirmar 
dijous dia 22 .

Senyories, la presidència regracia molt a les Corts el servei 
prestat en l’actual període de sessions que conclourà el 
proper 16 de juliol d’enguany. Ho marquen les nostres 
normes de blasons i etiqueta i formulari de les Corts.

Senyories, han fet vostés un bon treball.

És closa la sessió . (Aplaudiments)

(S’alça la sessió a les 14 hores i 32 minuts)

D’acord amb l’article 18.2 del Reglament de les Corts 
Valencianes, s’indiquen les senyories assistents a la sessió: 
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